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Nový oltář 
v dobřichovickém kostele

V  neděli 7. května proběhlo v  dobřichovickém 
kostele (přesněji v  kapli sv. Judy a  Tadeáše) 
požehnání nového oltáře pražským arcibisku-
pem Janem Graubnerem. Ten, spolu s  páterem 
naší farnosti Robertem Hanačíkem, odsloužil 
u  příležitosti odhalení nového oltáře v  našem 
kostele slavnostní mši, při které byl kostel zcela 
zaplněn. Autorem nového mramorového oltáře 
je sochař Petr Váňa z  Karlíka. Petr oltář vytvořil 
ze tří nádherně zbarvených druhů mramoru, 
které dohromady tvoří krásný celek. Spodní část 
je z nám dobře známého místního Sliveneckého 
mramoru růžovofialové barvy, deska z  jantarově 
zbarveného mramoru ze Sieny a  draperie, zná-
zorňující Turínské plátno, z mramoru Soluňského. 
Ač kostel je ve vlastnictví Křižovníků, nový oltář 
vznikl výhradně díky finančním darům místních 
farníků a také města Dobřichovice, které na jeho 
pořízení též přispělo. Kromě samotného oltáře 
byla okolo tohoto oltáře položena i nová dlažba, 
taktéž ze Sliveneckého mramoru a dobřichovický 
kostel se dočkal i nového „sedes“, tedy křesla pro 
kněze a  sezení pro ministranty, též dle návrhu 
Petra Váni. Věřím, že nový oltář přiláká k návštěvě 
našeho kostela i  mnohé návštěvníky, kteří do 
kostela chodí spíše výjimečně.

Sochařské symposium

Se jménem Petra Váni si v  Dobřichovicích spo-
jujeme již 20 let také sochařské symposium 
s příznačným názvem Cesta mramoru. Od roku 
2003 již proběhlo sedm ročníků symposia, na 
nichž vzniklo celkem 28 soch, z  nichž většina, 
kromě dvou, které zůstaly na dobřichovickém 

zámku, byla osazena podél chodníku mezi 
Dobřichovicemi a  Karlíkem. Poslední ročník 
sochařského symposia proběhl před dlouhými 
šesti roky v roce 2017 a od té doby se v Dobři-
chovicích symposium nekonalo. V roce 2019 měl 
zakladatel a  hlavní organizátor symposia Petr 
Váňa plné ruce práce s  replikou Mariánského 
sloupu na Staroměstském náměstí a  následu-
jící tři roky znemožnil konání symposia covid 
a  válka na Ukrajině a  s  ní spojená uprchlická 
krize, kdy se město věnovalo organizaci huma-
nitární pomoci. Jsem proto velmi rád, že letos 
budeme moci v  Dobřichovicích opět přivítat 
sochaře a během letních prázdnin sledovat, jak 
tvoří svá díla, která se poté stanou součástí Cesty 
mramoru. Účast na symposiu potvrdil známý 
sochař, výtvarník a  vysokoškolský pedagog 

Kurt Gebauer a  sochaři Elisabett Habermann-
ová a Pavel Charouzek. Symposium bude zahá-
jeno 16. července a potrvá do 13. srpna, kdy by 
měla proběhnout slavnostní vernisáž soch. Práci 
sochařů budeme moci sledovat, podobně jako 
při minulém ročníku, na louce nad Dobřichovic-
kou lávkou. Sochy by měly být poté osazeny na 
posledních volných „prolukách“ v  sochořadí na 
promenádním chodníku do Karlíka. Na tomto 
chodníku pak je místo i  pro případné sochy 
dalších symposií, ale tato část chodníku se už 
nachází na pozemcích katastru obce Karlík. 
Bude proto hlavně na rozhodnutí našich karlic-
kých sousedů, zda bude sochařské symposium 
pokračovat.

Přeji vám krásné jarní dny.
Petr Hampl

O čem jednala rada

Od posledního vydání Informačního listu se Rada 
města Dobřichovice na svých zasedáních sešla 
dvakrát, a to 18. 4. a 2. 5. 2023.

Starosta informoval o průběhu čipování odpad-
ních nádob; zástupci svozové společnosti POBERO 
byli zároveň pozváni na následující zasedání rady 
kvůli prezentaci aktuální situace ve společnosti, 
ekonomických výhledů apod. Starosta dále podal 
zprávu o  pokračující spolupráci se společností 
Šnajdr na opravách mobiliáře a veřejných prostran-
ství města (odpočívadla na cyklostezce, vyvrácené 
dopravní značení, poškozená dlažba); rovněž infor-
moval o čištění laviček v parku (firma Greenroot).

Na zasedání rady přijali pozvání zástupci 
společnosti Vodohospodářský rozvoj a  výstavba 

a. s.; pánové na radě představili dokumentaci 
k  záměru Opatření v  povodí pro zachycení deš-
ťových vod v  lokalitě Brunšov; předpokládaná 
cena představovaného opatření je 5,95 mil. Kč – 
z velké části lze využít dotačních možností ope-
račního programu životního prostředí. Zástupci 
VRV podrobně popsali návrh řešení, jenž by měl 
v  době přívalových a  dlouhotrvajících dešťů 
odlehčit zejména ulici K  tenisu, ale rovněž celé 
lokalitě Brunšov – je navržen retenční průleh, 
za kterým vzniká retenční hrázka; z  prvního 
průlehu by měla přes bezpečnostní přeliv pře-
padávat voda do dalšího průlehu a z toho by pak 
byla svedena novým odvodňovacím kanálem 
z ul. Lesní do ul. Gen. Pellé do propustku; celkový 
retenční objem je dimenzován na pětiletý déšť. 
Rada spatřuje hlavní problém v  tom, že vzhle-
dem ke složení půdy se voda v lese nevsakuje do 

země a  reálně hrozí, že se nebude vsakovat ani 
v navrhovaných retenčních hrázkách; v úvahách 
o tomto řešení tedy lze pokračovat až v okamžiku, 
kdy budou hotovy zasakovací zkoušky. Zároveň 
je třeba zajistit souhlas Oddělení zemědělství, 
lesnictví a  myslivosti MÚ Černošice s  realizací 
retenčních opatření. V  souvislosti se zlepšením 
odtoku vody z  lokality ještě zjistí starosta od 
zástupce společnosti CETIN možnost odstranění 
sloupu telekomunikačního vedení ve žlabu v ulici 
K tenisu.

V  souvislosti s  tímto tématem proběhlo 26. 
4. jednání mezi starostou a zástupci společnosti 
Sweco Hydroprojekt, aby nedocházelo ke zby-
tečné duplicitě činností. Mezi roky 2015–2023 
zpracovala společnost Sweco Hydroprojekt pro 
Středočeský kraj dokumentaci, která má „zpří-
rodněním“ rozlivových ploch řeky dosáhnout 

Slovo starosty

Zprávy z městského úřadu

Obrázek na titulní straně: Arcibiskup Jan Graubner u nového oltáře, který byl zpracován dle návrhu akademického sochaře Petra Váni.

Aribiskup Jan Graubner s Petrem Váňou, akademickým sochařem a autorem nového oltáře.  
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zlepšení protipovodňové ochrany. De facto 
jde o  odbagrování břehů (v Dobřichovicích na 
levém břehu až po cyklostezku), čímž vzniknou 
štěrkové plochy a ty by měly v kombinaci s navý-
šením stávajících hrází a  dalšími opatřeními 
(mobilní hrazení) zvýšit ochranu proti povodni 
až na Q100. Financování takovéto protipovod-
ňové ochrany by bylo realizováno z prostředků 
OPŽP, přičemž termín realizace je v  horizontu 
cca 10 let. Práce na projektu jsou v  tuto chvíli 
ukončeny. Projednání této dokumentace přede-
vším s vlastníky pozemků dotčených stavbou by 
mělo zajistit město. Úkolem Povodí Vltavy je pak 
zajistit vyřízení stavebního povolení a následně 
výběrové řízení na zhotovitele a  financování 
stavby. Po 10 letech od provedení protipovod-
ňových opatření by měla být stavba předána 
městu. Zástupci společnosti Sweco Hydropro-
jekt doporučili, aby z  dotčených obcí vzešla 
iniciativa, která bude vyvíjet na Povodí Vltavy 
tlak, který projekt posune směrem k  realizaci. 
Vhodnou platformou pro tuto iniciativu je mik-
roregion Dolní Berounka. Aktuální znění doku-
mentace by mělo být poskytnuto městu. Na 

základě tohoto jednání starosta konstatoval, že 
není nutné, aby město nechalo prakticky totéž 
zpracovat od společnosti Vodohospodářský 
rozvoj a  výstavba a. s.; tato organizace by však 
mohla pro město plnit roli zajišťovatele inže-
nýringu, který podpoří projednání projektu 
s občany i s dotčenými orgány.

O účast na zasedání rady opět požádal Mgr. 
V. Kratochvíl se spolupracujícími projektanty; 
důvodem bylo projednání možností dopravního 
řešení zejména ulice Pod strání v  souvislosti 
s parcelací a výstavbou na pozemku parc. č. 2233. 
Ohledně nově vzniklé komunikace, kde se před-
pokládá smíšený prostor pro vozidla i pěší, dopo-
ručila rada použití stejného konceptu, jako v ulici 
Anglická – tedy asfaltovou vozovku, betonové 
vjezdy a zatravňovací dlažbu na parkovací stání. 
Na severní straně komunikace budou vytvořeny 
terénní průlehy. V ulici Pod strání radní požadují 
rozšíření komunikace o stávající zelený pás (např. 
za použití dlažby KROSO) a  vytvoření barevně 
odlišeného chodníku (rada doporučila využití 
štípané žuly), který umožní bezpečný pohyb po 
komunikaci i  větší komfort při míjení vozidel; 

investor na základě tohoto požadavku upraví 
projektovou dokumentaci.

Rada se zabývala návrhem opatření na dílčí 
rekonstrukci ČOV (stávající technologie) tak, aby 
se prodloužila její životnost do doby, než bude 
možno získat prostředky na rozšíření na 9.900 
EO. Návrh obsahuje nezbytné úpravy, které pro-
dlouží funkčnost čistírny na minimálně dalších 
10 let. Kapacita čistírny bude zachována–dle 
původních technologických výpočtů činí 7.333 
EO. Úpravy znamenají opravy stavebních objektů 
a  provozních souborů při zachování chodu 
čistírny; původní projekt Ing. Šintáka bude pro 
tuto rekonstrukci využit (budou z  něj použity 
příslušné části a  bude upraven tak, aby mohl 
být realizován ve dvou etapách – 1. oprava 
a prodloužení životnosti stávající technologie, 2. 
rozšíření kapacity). Podklady posoudil konzultant 
města pro problematiku VaK Ing. L. Novák – ten 
proti navrženým podkladům nevznesl žádné 
zásadní připomínky a  navrhl zadat přípravu 
dokumentace formou dodatku ke smlouvě 
u Ing. Šintáka–radní proti starostou navrženému 
postupu neměli připomínek, pouze doporučili 

PoPlatek ze Psů
  platí držitel psa, tj. osoba, která je přihlá-

šena nebo má sídlo v Dobřichovicích,
  poplatek ze psů se platí ze psů starších  

3 měsíců.
! ohlašovací povinnost: nejpozději do 15 
dnů ode dne vzniku nebo změny poplat-
kové povinnosti.
sazby poplatku ze psů byly sjednoceny 
pro domy i byty:
150 kč za jednoho psa, 
250 kč za druhého a každého dalšího psa 
téhož držitele.
Za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 
let 100 kč, druhý a další pes 200 kč.
Ohlašování a změny zasílejte písemně, 
popř. e-mailem na  
podatelna@dobrichovice.cz

PoPlatek za obecní systém odPadového hosPodářství
(dříve poplatek za komunální odpad)
nová sazba poplatku: 800 kč za osobu či nemovitost za rok.
Poplatníkem je:
1. každá fyzická osoba přihlášená v dobřichovicích, včetně cizinců,
2.  vlastník nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodinnou 

rekreaci, ve které není přihlášena žádná fyzická osoba a která je umístěna na území 
obce, povinnost platit tento poplatek se vztahuje na všechny vlastníky, také na 
PRávnIcké osoby, svĚřenské a JIné Fondy.

ohlašovací povinnost: nejpozději do 15 dnů ode dne vzniku, změny poplatkové 
povinnosti.
osvobození: lze uplatnit pouze u poplatníků uvedených v bodu 1), tj. u přihlášených 
fyzických osob. nárok na osvobození zaniká, pokud poplatník nesplní povinnost 
ohlásit rozhodný údaj pro stanovení osvobození do 15 dnů ode dne vzniku skutečnosti, 
události či změny. Osvobození 3. a dalšího dítěte v rodině není automatické, je NUTNÉ 
vyplnit formulář (viz webové stránky města).
Ohlašování a žádosti o osvobození zasílejte písemně, lze i elektronicky  
na e-mail: homolova@dobrichovice.cz

Platby lze provést hotově, bankovním převodem nebo poštovní poukázkou:
Číslo bankovního účtu Města Dobřichovice: 388029319 / 0800,

VS: 3722 (odpady) nebo 1341 (psi); popř. lze použít přidělený jedinečný 10místný kód.
SS: číslo domu (přihlášené osoby, popř. majitelé domů nebo bytů), NEBO číslo evidenční s předponou 200  

(uvedou pouze majitelé chat bez trvale hlášených osob).
do zprávy pro příjemce vždy uvádějte jméno a příjmení všech osob, za které platíte.

oba poplatky jsou splatné nejpozději do 30. 6. 2023
místní PoPlatky JsoU FoRma danĚ.

Celý text nové Obecně závazné vyhlášky Města Dobřichovice č. 2/2021 o obecních poplatcích naleznete  
na webu města: www.dobrichovice.cz.

InFoRmace o Platbách  
místních PoPlatků za Rok 2023
podle obecně závazné vyhlášky č. 2/2021 o místních poplatcích
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konzultaci s  Ing. L. Novákem ohledně ceny za 
projekt.

Radní v  podkladech obdrželi cenovou 
nabídku pana M. Velebila na doplnění chodníku 
od lávky směrem k  začátku průmyslové zóny. 
V  současné době je chodník mlatový a  často 
na něm parkují auta; chodník se tím ničí a musí 
se stále opravovat. Nově by měl být dle návrhu 
Ing. arch. Lisecové vydlážděn bílou mozaikovou 
dlažbou a  doplněn o  dalších 6 podélných par-
kovacích stání z  žulové kostky. Ze zkušenosti 
s  provozem v  úseku tohoto chodníku od školy 
po lávku vyplývá, že na mozaikové dlažbě, která 
jasně vymezuje chodník, si automobilisté zpravi-
dla nedovolí zaparkovat. Rozpočet byl zaslán ke 
kontrole technickému dozoru města panu R. Lin-
hartovi, který proti němu neměl námitek.

Radní se rovněž zabývali návrhem úprav 
dopravního značení na sídlišti Dědina včetně 
komentáře dopravního inženýra pana T. Vejražky. 
Z  navržených variant doporučil starosta úpravu 
rychlosti v celé lokalitě zavedením tzv. „zóny 30“ 
a omezením rychlosti na 30 km / hod. i v ulici Bez-
ručova, kde zóna nelze aplikovat kvůli častému 
průjezdu nákladních vozidel do areálu společ-
nosti Mramor Slivenec. Navržená parkovací stání 
v komunikacích pak starosta navrhl v současnosti 
neaplikovat a doplnit je v případě potřeby doda-
tečně.

Starosta doplnil, že požádal Ing. Vejražku 
o  další návrh kruhového objezdu na křížení ulic 
Karlická x Pražská x Vítova, resp. jeho posunutí 
tak, že by byly využity i malé části pozemků chod-
níků ve vlastnictví města u pomníku kalvárie.

Radní v příloze obdrželi materiál MMR, týka-
jící se nových dotačních výzev; rada tedy disku-
tovala nad možnostmi, na jaké projekty požádat 
o  dotaci a  uložila starostovi důkladný monito-

ring harmonogramu předkládání a  následného 
stavu dotačních žádostí na komunikace (prio-
ritou jsou ul. Palackého, Francouzská a  Lesní); 
zároveň požádala o  vytvoření dokumentu, ze 
kterého bude zcela patrný poměr mezi náklady 
na rekonstrukce těchto komunikací a  možnou 
dotací. V této souvislosti rada dále uložila tajem-
níkovi zjistit informaci, kolik dotačních žádostí 
může obec na MMR na rekonstrukce komuni-
kací předložit. Další dotační příležitost z MAS by 
bylo vhodné využít mj. na opravy kanalizačních 
poklopů na ul. 5. května za účelem odvodnění 
komunikace.

2. 5. se rada se zabývala žádostmi o městské 
granty a návrhem starosty na jejich výši u jednot-
livých projektů. Při navrhování částek k přidělení 
zohledňoval starosta úspěšnost akce v minulých 
letech (pokud bylo žádáno na obdobnou akci), 
počet lidí, pro které jsou akce pořádány, smy-
sluplnost a  přínosnost projektu, zda je cílová 
skupina převážně z  Dobřichovic apod. Celková 
suma, určená na granty, byla v letošním rozpočtu 
navýšena na 1,2 mil. Kč. Celkový objem žádostí 
však každoročně též roste, takže částky na jednot-
livé granty jsou v  porovnání s  předchozími lety 
podobné. K rozdělení navrhl starosta 1,1 mil. Kč, 
přičemž 100 tis. bylo ponecháno jako rezerva na 
případné mimořádné granty a  na návrhy úprav 
(navýšení) ze strany radních. Starosta dále navrhl, 
aby byly pro větší přehled o účelnosti přidělených 
grantů za Sokol Dobřichovice podávány žádosti 
najednou, a  to po předchozím odsouhlasení 
vedením Sokola. Radní v diskusi nad navrženými 
granty vznesli své připomínky, na jejichž základě 
byla upravena výše některých grantů.

Rada dále souhlasila s poskytnutím příspěvku 
ve výši 5.000,- Kč zapsanému ústavu Klubíčko 
Beroun, poskytující komplex registrovaných 

sociálních služeb a  poskytnutí příspěvku města 
Dobřichovice Hospicu Čerčany ve výši 5.000,- Kč.

Starosta předložil radním návrh na vzhled 
prvního budovaného plotu v  lokalitě Dlouhý díl 
(ul. Randova); regulační plán v této lokalitě nepo-
voluje použití pletiva, ale proti předloženému 
návrhu nevznesla žádné námitky.

Rada požádala dendrologa města pan M. Brej-
níka o  vytipování pozemků, na které by se příp. 
mohla umisťovat náhradní výsadba města.

Místostarosta Ing. M. Pánek informoval 
o dokončení prací na nasvícení zámku směrem od 
kostela – zbývá už jen odstranění jednoho stožáru, 
další (nový) stožár již byl umístěn. Místostarosta 
dále upozornil na špatný stav plastových laviček 
v ul. 5. května – starosta požádá městskou archi-
tektku Ing. arch. E. Lisecovou o návrh podobných 
laviček; sedáky by dle návrhu místostarosty měly 
být vyrobeny z tropického dřeva.

Zastupitel Ing. P. Kaplan upozornil na nutnost 
oprav povrchu vozovky na mostě přes Berounku–
starosta tyto práce zadá.

Rada rovněž obdržela nabídku na umístění 
AlzaBoxu; při nedávné snaze o  umístění ZBoxu 
(totéž od společnosti Zásilkovna) naráželo vedení 
města na problém s umístěním (to bylo nakonec 
vyřešeno v areálu DOB Centra); nejbližší AlzaBox 
je umístěn u OÚ Všenory a v Řevnicích. Po diskuzi 
doporučuje rada žadateli oslovit družstvo COOP 
Praha – západ s  návrhem umístit AlzaBox na 
severní část pozemku Jednoty.

Na základě návštěvy školní inspekce v  SVČ 
Dobřichovický domek byli zástupci města upo-
zorněni na povinnost vyhlásit konkurz na pozici 
ředitele / ředitelky SVČ Dobřichovický domek – 
rada tuto informaci vzala na vědomí a  pověřila 
tajemníka přípravou konkurzu.

zapsal -tjmnk-

Přistavení kontejneru na 
velkoobjemový odpad

Kontejnery na velkoobjemový odpad budou při-
staveny v sobotu dne 10. června 2023 dle násle-
dujícího rozpisu:

9:00 – 10:00: u nádraží v ulici Tyršově
10:00 – 11:00: před městským úřadem v ulici 

Vítově
11:00 – 12:00: před budovou MŠ v  ulici 

Březová–Francouzská
12:00 – 13:00: u recyklačního dvora na ulici 5. 

května
Za odložení velkoobjemového odpadu do 

kontejneru nebudete osádce vozu nic platit, 
protože náklady jsou pokryty poplatkem za 
odpad.

Co do velkoobjemového kontejneru patří?
Rozhodně ANO: starý nábytek, koberce 

a linolea, zrcadla, umyvadla, vany a WC mísy, staré 
sportovní náčiní, autosklo a kovové předměty.

Co do velkoobjemového kontejneru nepatří?
Rozhodně NE: živnostenský odpad, nebez-

pečný odpad (např.: autobaterie, zářivky, barvy, 
rozpouštědla, motorové oleje a  obaly od nich), 

bioodpad, stavební odpad, dále pak pneuma-
tiky, elektrospotřebiče, televizory a PC monitory, 
počítače, lednice, mrazáky a  sporáky. Další svoz 
velkoobjemového odpadu je naplánován na 2. 
září 2023.

Starý jasan u hřiště v parku 
Dobřichovice a jeho kácení 

– co se vlastně dělo? Několik slov z  pohledu 
chiropterologa

Biologickou hodnotu starých stromů nelze 
ničím nahradit. Tvoří prostředí pro řadu druhů 
hmyzu včetně saproxylického, ptáků a  savců 
stejně jako pro lišejníky, mechy a  dřevokazné 
houby, vyrovnávají teplotu, mají svou historii. 
Bohužel stejně jako u jiných živých organismů se 
v zástavbě potýkáme s konfliktem, který lze zjed-
nodušeně nazvat „člověk versus příroda“. Mnoho 
lidí na sociálních sítích píše o  nekonflitkním 
způsobu života, dokud se netýká jich samých – 
hnízda vos, sršňů a mravenců v domě, přítomnost 
hadů (i obyčejných užovek) na zahradě, díry ve 
fasádě způsobené šplhavci, netopýři v podstřeší 
a také pády stromů či silných větví, pokud došlo 

k  majetkové újmě nebo hůře zranění či ztrátě 
života.

Pokud srovnáte Dobřichovický park napří-
klad se známou Stromovkou, na první pohled 
si musíte všimnout rozdílů v  růstu stromů – ve 
Stromovce jsou solitéry, s  pravidelnou korunou, 
s  pečlivě opečovávanými ranami po ořezu, 
kmeny jsou rovně rostlé. Oproti tomu Dobřicho-
vický park má spíše charakter lesa – kmeny různě 
zakřivené, jak se stromy snažily dostat ke světlu, 
koruny nepravidelné, staré rány neopečovávané. 
Je zde mnoho starých stromů, které pomalu odu-
mírají působením dřevokazných hub. Dlouho na 
stromu nemusí být nic patrné, bohužel stabilita 
je snížená, a  následně hrozí riziko pádu, proto 
lze často jen obtížně udělat takové zásahy, které 
vedou k zachování stromu i jeho bezpečnosti jak 
vzhledem k druhu (každý druh má jinou schop-
nost regenerace), tak vzhledem k jeho růstovým 
deformacím.

V parku je ohromný provoz – malé děti si chodí 
hrát na hřiště, jezdí kolem na kolech, skateboar-
dech, starší lidé venčí pejsky, na lavičkách pose-
dávají milenci. Jedno upozornění pro maminky 
– u hřiště roste tis – je to ten „keř“, po kterém tak 
často necháváte děti šplhat a jejichž větvičky jim 

Domácí zpravodajství
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dovolíte škubat. Celá rostlina je prudce jedovatá, 
až na červený míšek, který je jedlý (semeno uvnitř 
je opět jedovaté). Za prvé to není pro tento strom 
vůbec prospěšné, že po něm rajtují vaše ratolesti 
a neustále ho zraňují a odírají mu kůru, za druhé 
nikdy nevíte, kdy dítě napadne rozžvýkat vět-
vičku, protože musí něco nového ochutnávat.

Nyní již konkrétně. Starý jasan ztepilý (Fraxi-
nus excelsior) byl napaden dřevokaznou houbou 
a  vzhledem k  jeho umístění poblíž dětského 
hřiště a  snížené stabilitě a  tím riziku pádu bylo 
rozhodnuto o  jeho skácení. Kácení probíhá 
v  souladu se zákonem mimo dobu vegetační 
sezóny. V  průběhu kácení však byla zjištěna pří-
tomnost netopýrů, kteří v dutině zimovali. Všichni 
netopýři jsou zákonem chráněni a tak bylo pone-
cháno v  parku torzo jasanu, kde netopýři přezi-
movali. Na jaře obec kontaktovala odborníky 
zabývající se netopýry ze ZO ČSOP Nyctalus. 
Spolu s  dendrologem obce Ing. Martinem Brej-
níkem byl diskutován a  navržen další postup. 
Jedno z  častých řešení, tedy postupné odřezá-
vání a  spouštění na zem nebylo možno provést 
kvůli narušené statice stromu a  nebylo by bez-
pečné pro pracovníky firmy provádějící kácení. 
Na strom byly proto umístěny tzv. jednosměrné 
uzávěry, které dovolí netopýrům vyletět ven, ale 
již jim neumožní vrátit se dovnitř. Celé jaro bylo 
poměrně studené nebo deštivé, proto trvalo 
netopýrům delší dobu, než vylétli. Zároveň díky 
větru a dešti byla poškozena jedna uzávěra, která 
se musela opravit. Při kontrole několik dní po 
instalaci byl zjištěn výlet jednoho netopýra reza-
vého (Nyctalus noctula), a  dále nálety a  pokusy 
o přistávání od dalších členů kolonie. Kromě toho 
v  Dobřichovickém parku lovili nebo přelétávali 
další druhy netopýrů jako netopýr nejmenší, 
parkový a  pestrý. Při následné kontrole už výlet 
nebyl zjištěn žádný, pouze nálety a lovící ostatní 
druhy. Zimující kolonie tedy odlétla. Ovšem dva 
dny před domluveným kácením byla pozorována 
migrace většího počtu netopýrů rezavých podél 
toku Berounky, jejich aktivita a  lov. Ráno před 
kácením bylo opět zjištěno poškození u  jedné 
části uzávěry, a byla tedy šance, že migrující neto-
pýři mohli použít tento jim známý úkryt. Netopýři 
jsou dlouhověcí, rekord je 41 let, a  často využí-
vají stejná místa, kde úspěšně zimovali, odcho-
vali mláďata či měli přechodné úkryty v  době 
migrací. Bohužel, přesně to se stalo. Jeden úsek 
větev torza se dvěma uzávěrami byl po částech 
odřezán, ve druhé velké větvi s poškozenou uzá-
věrou už se netopýři v  průběhu řezání ozývali. 
Pracovník firmy provádějící kácení Luděk Dyd-
ňanský je zkušený, netopýry po hlase pozná. Bylo 
tedy dohodnuto opět opravit dosavadní uzávěry 
poškozené při lezení, a  zároveň po velice drob-
ných úsecích odříznout větev s dutinou tak, aby 
byla rovná a  aby zde bylo možno nainstalovat 
uzávěru tak, aby těsně přiléhala. V průběhu odře-
závání po drobných kouscích byla vždy kontro-
lována pozice netopýrů, kteří zalézali hlouběji. 
Dutiny se však zvětšovaly po celém obvodu, a tak 
bylo rozhodnuto naopak je nechat zcela neza-
kryté a co nejvíce je obnažit, aby se změnilo mik-
roklima dutiny. Zhruba čtvrt hodiny po opuštění 
stromu začali vylétávat první netopýři směrem 
k  Berounce, kde jsou další alternativní úkryty, 
celkem vylétlo 35 netopýrů rezavých. Při kontrole 
následující den vylétlo za soumraku 18 netopýrů 

Práce při postupném ořezávání jasanu opatřeného jednosměrnými uzávěrami

Vylétávající netopýr rezavý

Netopýři rezaví v dutině stromu
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rezavých. Následující dny po kontrole už nevy-
létlo nic. Vzhledem k  tomu, že uplynula doba 
určená ke kácení, bylo třeba zažádat o  výjimku 
ke kácení ve vegetační době. Ta byla udělena 
a následně strom skácen; při kácení byl opět pří-
tomen odborník na netopýry. Tentokrát vše pro-
běhlo hladce, všichni netopýři úkryt opustili. Rádi 
bychom jako „netopýraři“ poděkovali zástupcům 
města, panu Martinu Brejníkovi a  panu Luďkovi 
Dydňanskému za jejich profesionální přístup.

za ZO ČSOP Nyctalus
Mgr.Helena Jahelková, PhD.

Cesta do pravěku

Po velikonočních prázdninách se děti na prvním 
stupni přenesly do období pravěku. Během 
čtvrtka byli žáci rozděleni do tlup a  jejich prů-
vodci byly děti ze 4. ročníků. Jednotlivé tlupy 
procházely různá stanoviště, na kterých se dozvě-
děly, jak si například vyrobit pravěký nástroj 
z topůrka, provázku a opracovaného kamene.

Zajímavým stanovištěm byla pravěká jeskyně, 
kde si děti vyzkoušely nakreslit na stěnu své 
úlovky, výjevy z  rituálů, přípravy na lov pravě-
kých zvířat, mamutů nebo smilodonů (tygrů šav-
lozubých). Na dalším stanovišti si vymodelovaly 
sošku Věstonické venuše z plastelíny a někteří i ze 
sochařské hlíny. Na školním hřišti si díky pěknému 
počasí mohly vyzkoušet, jak se loví mamut, a  to 
formou známé míčové hry, vybíjené. Dále rozpo-
znávaly vůně jednotlivých bylin a pravost jedlých 
bobulí, které sbíraly do košíku. Závěrem se ze 
všech dětí stali archeologové, kteří objevovali ve 
vykopávkách na místním školním pískovišti arte-
fakty. Každý si našel svůj úlovek, který jako správný 
archeolog štětcem očistil a  dal do společné 
sbírky. Naleziště bylo bohaté na různé artefakty 
jako např. kosti, pravěké šperky nebo keramické 
úlomky nádob. Na památku této pravěké výpravy 
si každý žák obtiskl svou dlaň do barvy a  tím se 
zvěčnil na plátno. Ke každé dlani byly dokresleny 
oči a  kly mamuta, tím vzniklo stádo mamutů, 
které zdobí vstupní stěnu školní dvorany. V pátek 
se prostor dvorany proměnil v historické pravěké 
muzeum. Celé dopoledne zde probíhaly před-
nášky pod názvem „Exkurze pravěkem“. Tématem 
byla lidská evoluce, vývoj od lidoopa po součas-
ného člověka „homo sapiens“. Byl k vidění i mamut 
ve své skutečné velikosti. Paní průvodkyně 
nám prozradila tajemství o  Věstonické venuši, 
poslední výzkumy potvrdily, že na její hlavě jsou 
otvory, které jsou pravděpodobně pozůstatkem 
ozdoby ze čtyř pírek. Děti si během přednášky 
také vyzkoušely, jak si pravěcí lidé vyráběli boty 
z kůže. Nejpraktičtější byli žáci z 1.-3. ročníku, kteří 
pochopili, že v zimě boty musí hřát, a tak vyrobili 
boty s chlupem uvnitř. Oproti tomu žáci ze 4. a 5. 

ročníku, kteří už víc přemýšleli nad módou, dali 
chlupy navrch. Bota byla krásná, ale v době ledové 
by jim nohy umrzly. Na posledním stanovišti bylo 
možné si vyzkoušet drcení zrn pro přípravu placek. 
Celá výprava do pravěku byla ukončena výstavou 
všech výrobků, artefaktů a kreseb, které jsou stále 
ke shlédnutí ve dvoraně na 1. stupni ZŠ.

Lenka Dvořáková

Erasmus +

Naše škola se nově zapojila do mezinárodního 
programu Erasmus+.

Deník
Neděle – den první
Žáci z maďarské školy se brzo ráno vydali na 

cestu, v osm hodin dorazila první zpráva: „Právě 
jsme vyrazili.“ Po osmihodinové cestě provázené 
zpožděním jsme se seznámili na nádraží v Dobři-
chovicích. Zavazadla jsme naložili a  skupinka se 
vydala ke svému českému domovu. Cílem se stal 
penzion Sokolovna. Tam jsme skupinu 12 žáků 
a  dvou učitelek ubytovali a  předali je do rukou 
pana kuchaře, který naše hosty očekával i s večeří.

Pondělí – den druhý
Skupinka se pozdravila s  vedením školy 

a  vyrazila s  paní učitelkou Jeřábkovou jako prů-
vodkyní do Prahy. Společně si prohlédli památky 
a dozvěděli se něco málo o české historii. A reakce 
našich maďarských hostů? Maruška je skvělá prů-
vodkyně, bylo to úžasné.

Úterý – den třetí
Před dětmi stála první výzva. Vybraní šesťáci 

se do projektu zapojili díky skvěle napsanému 
motivačnímu dopisu. Počáteční rozpaky se roz-
plynuly při vytváření myšlenkové mapy, která 
sloužila jako průvodce během následující pro-
jektové práce. Všechny sesbírané informace jsme 
roztřídili, a to už čilou komunikací se zahraničními 
studenty. Nejprve trochu váhavě, ale po chvíli se 
celá komunikace rozproudila.

Pak jsme se přesunuli do počítačové učebny, 
kde jsme vytvářeli powerpointovou prezen-
taci v  mezinárodních :o) dvojicích – jeden Čech 
a  jeden Maďar. Práce na prezentaci týkající se 
tématu Kdo jsem? Kde žiji? nám zabrala asi hodinu 
času, pak jsme vše odprezentovali a dozvěděli se 

mnoho informací. Projekt jsme i zhodnotili a pře-
sunuli se do jídelny na oběd.

Středa – den čtvrtý
Tento den se děti z Maďarka účastnily běžných 

hodin. Navštívily hodiny anglického jazyka, pra-
covali ve dvojicích i skupinách. Seznámili jsme se 
navzájem napříč ročníky. Během aktivit jsme se 
dozvěděli něco o sobě, zopakovali jsme si činný 
a  trpný rod nebo pracovali s  textem povídky 
South for the Winter.

V odpoledních hodinách se uskutečnil bowlin-
gový turnaj, kterého se zúčastnili všichni maďar-
ští studenti a  zájemci z  naší školy. Procházkou, 
během které se už rozproudila čilá komunikace, 
jsme došli do Všenor. Hráli jsme ve smíšených 
skupinkách a celá akce byla prima.

Čtvrtek – den pátý
Tento den jsme opět spolupracovali na pro-

jektu ve škole. Tentokrát se do práce zapojily děti ze 
sedmých tříd. Vybrali jsme si tři důležité osobnosti 
z historie každé země a napsali, proč jsou pro náš his-
torický vývoj důležité. Uvědomili jsme si, že některé 
osobnosti se objevují v minulosti obou zemí. Tvůrčí 
činnost jsme si užili při tvorbě koláží, které měly nej-
různější tvary a obsahovaly obrázky zajímavých míst 
z  obou zemí. Závěrečná prezentace vytvořených 
prací proběhla samozřejmě v angličtině.

Pátek – den šestý
A je tu loučení! Společně jsme se sešli na 

podvečerním grilování. Spousta jídla a  spousta 
zábavy a došlo i na zpěv.

Sobota – den sedmý
Kontakty vyměněny, dárečky předány... 

A  děti z  Maďarska se vydávají na cestu zpět do 
Kecskemétu. Have a  nice trip and hopefully see 
you in October!

Úspěchy našich žáků 
v matematických 
a přírodovědných soutěžích
Žáci druhého stupně naší školy se i letos aktivně 
a  v  hojném počtu zapojili do soutěží v  oblasti 
matematiky a  přírodních věd. Během zimních 
a  jarních měsíců proběhla školní kola Přírodo-
vědného klokana, Pythagoriády, Matematického 
klokana, matematické, chemické a  zeměpisné 

Zajímavosti

ZPRÁVY ZE ŠKOLY
Erasmus se žáky z maďarské školy Cesta do pravěku
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olympiády. Každá z těchto soutěží má u nás své 
příznivce a také úspěšné řešitele.

Školního kola matematické olympiády se 
zúčastnili tři žáci 5. ročníku, pět chlapců ze 7. 
ročníku a po jedné žačce z 8. a 9. ročníku. Ti všichni 
úspěšně vyřešili zadání školního kola a postoupili 
do kola okresního, tam někteří z nich vybojovali 
dokonce medailové pozice. Nejúspěšnější byl 
Matěj Snopek ze 7. B, který se umístil s  plným 
počtem bodů na 1. místě. Velmi dobře si vedli 
také Alena Hlaváčková z 8. B, která ve své katego-
rii skončila na 3.- 4. místě, a Karel Demjanenko ze 
7. C, který byl pátý. Výborných výsledků dosáhli 
naši žáci také v dalších soutěžích. Bořek Maxa z 9. 
B byl naším nejúspěšnějším řešitelem Matematic-
kého klokana, jeho bodové skóre mu zajistilo 1. 
místo v okresním kole a v krajském kole se díky 
němu dostal na krásné 7. místo. Žáci naší školy 
se pravidelně zúčastňují dvou soutěží, ve kterých 
si prověří své znalosti z chemie. Školní kolo celo-
státní soutěže Mladý chemik připravíme vždy pro 
všechny deváťáky, výsledky jsou pro ně jistě zají-
mavým srovnáním. Do druhého kola postoupili 
tři žáci, z 9. A to byla Anna Borošová, z 9. B Michal 
Šomek a Bořek Maxa. V tomto kole dosáhl vyni-
kajícího výsledku Michal Šomek a  ve velké kon-
kurenci postoupil do třetího kola. Druhou soutěží 
pro nadšené chemiky je chemická olympiáda. 
Ta je pro žáky atraktivnější, protože její součástí 
je i  laboratorní část. Ze školního kola postoupili 
opět Michal Šomek a  Bořek Maxa. V  okresním 
kole, které pořádal DDM v  Berouně, obsadil 
Michal první místo. Postoupil do krajského kola, 
bohužel se toto kolo konalo ve stejném termínu 
jako krajské kolo zeměpisné olympiády a Michal 
se rozhodl pro zeměpis. Všem chemikům patří 
velká gratulace. V letošním roce se dařilo i dětem 
v zeměpisné olympiádě. Školního kola se zúčast-
nilo ve třech kategoriích celkem 30 žáků a žákyň. 
Z každé kategorie mohli postoupit do okresního 
kola, které se konalo na Gymnáziu Hostivice, 
až tři nejlepší řešitelé. Zde již byla konkurence 
velká, neboť o  postup do krajského kola usilo-
valo vždy kolem 40 účastníků. Naši „olympionici“ 
bojovali velmi statečně, což dokazují i následující 
výsledky. V kategorii 6. tříd se mezi prvními jede-
nácti umístili Filip Silvička z  6.  B a  Jan Apltauer 
z 6. A. V kategorii 7. tříd dosáhl na „stříbro“ Matěj 
Snopek ze 7. B a Julie Slavíková obsadila 5. místo. 
V kategorii 8.- 9. tříd si nejlépe vedl Michal Šomek 

z  9. B, který obsadil 2.  místo. Výborné výkony 
předvedli i Filip Břečťan z 8. A na 5. místě a Jakub 
Cocula z 9. A na 6. místě. Matěj Snopek a Michal 
Šomek si tak svými výkony zajistili postup do kraj-
ského kola, ve kterém opět vzorně reprezentovali 
školu, i když na medailové pozice nedosáhli.

Vítězům gratulujeme a  všem zúčastněným 
děkujeme za skvělou reprezentaci školy.

Ladislava Srpová, Kamila Zvědělíková,  
Hana Tomšíková

Úspěch v recitační soutěži

Koncem března se v  Rudné konalo oblastní kolo 
v  dětské sólové recitaci, soutěže se zúčastnilo 
celkem 71 recitátorů ze 16 škol z  okresu Praha–
západ. Naši recitátoři reprezentovali školu v  nej-
nižších kategoriích a  vedli si velmi dobře. V  0. 
kategorii (1. ročník) byl porotou oceněn Ondra 
Vlastník ze třídy 1. C. Získal čestné uznání poroty 
za přednes básně od Jaroslava Černíka „Jak strýci 
vyrobili máslo“. V  1. kategorii (2.–3. ročník) byl 
porotou vybrán Vítek Šafránek z 3. A, který získal 
čestné uznání poroty a  zároveň byl nominován 
s  básní od Ludvíka Středy „Stroj, co trpí na pře-
klepy“ do krajského kola v Kutné Hoře. Ve 2. kate-
gorii (4.–5. ročník) byla porotou oceněna Barbora 

Třísková ze třídy 5. A, která získala čestné uznání 
poroty za přednes básně od Vladimíra Vysockého 
„Píseň o  kamarádovi“. Žáci II. stupně reprezento-
vali naši školu druhý den soutěže. V  3. kategorii 
(6.–7. ročník) obdržel čestné uznání poroty Vojtěch 
Kubík ze 6. C, který zaujal básní „Džin“ Daniely Fis-
cherové a textem Shella Silversteina „Pověrčivost“.

Největšího úspěchu dosáhl nakonec žák 3. C, 
Vít Šafránek, který se stal v krajském kole v Kutné 
Hoře jedním z vítězů recitační soutěže. Svůj skvěle 
připravený přednes zopakoval ještě jednou 
v  aule budovy I. stupně, kde ho děti odměnily 
dlouhým potleskem a  osobně mu přišla pogra-
tulovat a  poděkovat paní ředitelka Škvorová. 
Děkujeme všem zúčastněným recitátorům a vyu-
čujícím, kteří motivovali své žáky k uměleckému 
přednesu a mají na jejich úspěchu zásluhu.

Lenka Dvořáková, Petra Železná

Zápis do 1. ročníku ZŠ 
Dobřichovice

V  úterý 25. dubna proběhl v  naší škole zápis do 
prvních tříd. I  letos byla možnost se předem 
registrovat na konkrétní čas. Tuto možnost využilo 
96 dětí, které se k zápisu přihlásily a se svými rodiči 
se přišli podívat do pohádkové země, kterou pro ně 
připravily děti a paní vychovatelky z družiny. V aule 
školy na ně čekal Krteček, Mach a Šebestová, včelka 
Mája, pohádkový hrad i  s  princeznou, perníková 
chaloupka a mnoho dalších pohádkových postav. 
V  sedmi třídách paní učitelky prověřily připra-
venost dětí na školu a  s  rodiči vyplnily potřebné 
formuláře a dokumenty. Děti předvedly, že se umí 
představit, umí recitovat nebo zazpívat písničku, 
poznají geometrické tvary a  nakreslí postavu. Ve 
školním roce 2023/2024 budeme otevírat 3 první 
třídy. Zapsány byly děti, které k 31. 8. 2023 dovrší 
věku šesti let a  děti s  odkladem školní docházky 
z  minulého školního roku. Výsledky zápisu byly 
již zveřejněny na webových stránkách školy. Paní 
učitelky si pochvalovaly, že letos k  zápisu přišly 
samé šikovné děti. Myslím, že díky registračnímu 
systému, ve kterém se rodiče mohou objednat na 
určitou dobu, a skvělé pomoci deváťáků proběhl 
zápis v klidu, bez čekání a pro všechny to bylo pří-
jemné setkání.

Na přijaté děti se už teď těšíme.
Petra Mejstříková Sulková

Podpořte zdravý vývoj 
vašeho miminka – přijďte 
na seminář o pohybu 
miminek
Rodičovství je náročná, ale zároveň krásná výzva. 
Proto vám přinášíme další příležitost zúčastnit se 
dopoledního semináře pro rodiče s miminky do 8 
měsíců věku, který vám pomůže získat více sebe-
jistoty ve vaší rodičovské roli. Seminář s názvem 
“O pohybu miminek” se koná 27. května, bude 
veden zkušenou dětskou fyzioterapeutkou Mgr. 
Márií Šabíkovou a  zaměří se na zdravý vývoj 

vašeho dítěte. Na semináři se dozvíte mnoho 
užitečných informací a  tipů na to, jak podpořit 
správný vývoj vašeho miminka. Fyzioterapeutka 
vám představí cviky, které můžete s  Vaším 
dítětem cvičit doma a  ukáže Vám, jak můžete 
vaše miminko chovat, nosit, zvedat, pokládat 
či předávat jiné osobě. Seminář se bude konat 
v  našem centru a  pro rodiče s  dětmi je připra-
ven prostorný a  bezpečný prostor. Kromě toho 
si můžete vyměnit zkušenosti s  ostatními rodiči 
a poradit se s  fyzioterapeutkou ohledně dalšího 
postupu v péči o Vaše dítě.

Rádi bychom upozornili, že náš dopole-
dní seminář není určen pouze pro maminky, 

ale rovněž pro tatínky a  další osoby, které se 
o  miminko starají. Vítáni jsou tedy i  prarodiče 
nebo například pěstouni. Pokud máte zájem, 
neváhejte a  zaregistrujte se prostřednictvím 
našich webových stránek. Těšíme se na Vás!

Mgr. Kateřina Šestáková, CKP Dobřichovice,  
www.ckp-dobrichovice.cz

Nové knihy v knihovně:

Andrews Ivana .......................................Deník Marie K.
Martin George R. .....................................Tanec s draky
Sennen Mark .......................................................... Dotyk

Zajímavosti

Vítěz recitační soutěže
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Deaver Jeffery ..................Hra na nikdy První případ
Vondruška Vlastimil ... Lucemburská epopej I, Král
Nesbø Jo .......................... Krysí ostrov a jiné povídky
Follett Ken ................................................................Nikdy
Javůrek Štěpán ........................ Nebe nad Perninkem
Čechová Martina .............................. Poloostrov Krym

od křižovatky kultur k ruské kolonii
Šebek Tomáš ..............................Nebe nad Jemenem
Spitzer Manfred .............................Digitální demence
Kristelová Kateřina ..................................Ženy za zády
Holzäpfelová Blanka Mína ............Jablko ze stromu

Aspergerů
Kmenta Jaroslav ............................Série Polosvět Díl I
Kalenská Renata Připraven sloužit .......... Rozhovor

s K. Schwarzenbergem
Seife Charles .................................. Skutečný Hawking
Chochola Luděk .............. Marta Kubišová v písních

a pořadech
Wlodarczyková Hana ......Božena – Román o první

české spisovatelce
Šmehlík František .................................................Šelma
Östlundh Håkan ..................................Prorokova smrt
Kepler Lars..............................................Zrcadlový muž
Glynn Connie .......................... Zápisky z Rosewoodu
Goldflam Arnošt ...............Brno, ty město mých snů
Dobiášová Tereza ... Tajemství, Neskutečný příběh
Halík Tomáš ............................Odpoledne křesťanství
Strusková Olga ................................. Dana Zátopková
Hruška Emil ..Henlein – vůdce sudetských Němců
Velfl Josef ............................................Uranová Příbram
Peňás Jiří ....................Výpravy pro starší a pokročilé
Gablé Rebecca ................................... Úsměv Štěstěny
Hannah Kristin ........................ Děvčata z Firefly Lane
Wilková Scarlett ...................................Až uvidíš moře
Kepler Lars.................................................................Lazar
Šmehlík František ....................... Slyšet jeleny zpívat
Devátá Ivanka ..............................Gerbešín a hezouni
Bjørk Samuel ...........................................................Clona
Elgar Emily ...........................................................Teď mlč
Martin Charles ............................... Když zpívají cvrčci
Ravatn Agnes ...........................................Ptačí tribunál
Zibura Ladislav .............................. Prázdniny v Česku
Šoltys Vladimír ...................... Proč má kos žlutý nos?
Regan Lisa ......................................Nečekané přiznání
Ventluka Jiří ......................................Motýl v pavučině
Clarke Rachel ...................................... Je-li ti život milý
Abel Barbara ......................................................Já nevím
Škorpilová Nicole ............Syndrom neklidných duší
Pawlowská Halina .................. Takhle jsem si to teda
Mason Carol ............... Když jsme se viděli naposled
Hecl David ................................... Mluví k vám kapitán
Krčmová Michaela ............................. Římské fontány
Vacek Zdeněk .................... Čapkova Strž v obrazech
Vondruška Vlastimil ..... Pomsta bílého jednorožce
Titlbach Filip ............................... Byli jsme tu vždycky
Navrátilová Jitka.. Myslet srdcem – psychedelická

cesta Latinskou Amerikou
Stingl Miloslav .................. Vúdú, zombie, karnevaly
Kobylák Jan Šéf ............................... biografie Zdeňka
Bryndza Robert ............... Osudné svědectví – Erika

Fosterová se vrací ve strhujícím případu
Boček Evžen .............Aristokratka pod palbou lásky
Musso Guillaume ................................... Volání anděla
Dancingerová Marta ........................................ Nesmělí
Kepler Lars.............................................................Pavouk

Knihy pro děti a mládež:
Dahl Roald ...................Karlík a továrna na čokoládu
Dahl Roald ...........................................................Matylda
Gareth P. Jones .....................Dědictví rodu Trnhoffů

Žáček Jiří ................................... V Tramtárii, tam je hej
Pekárková Milena ........... Na mou duši do psích uší
Kratochvíl Miloš .................................. Modrý Poťouch
Taragel Dušan ..........Pohádky pro neposlušné děti

a jejich rodiče
Bradley Alan ................................Koláč s kapkou jedu
Louvarová Dita ............................... Když i úsměv bolí
Grimm Sandra ..............Pohádkohrátky čarodějnice
Walliams David ..................................... Pan Smraďoch
Pospíšilová Zuzana..........................Vyděšený kalous
Baroš Marek ................................. Pohádky ze skládky
Glynn Connie ..........................Zápisky z Rosewoodu
Walliams David ..................................Operace Banány
Sodomka, Martin .......Jak zmajstruvaty avtomobìl;

(v ukrajinštině)
Francová, Veronika ......................... Promrzlá volavka

Upozorňujeme, že z  důvodu dovolené bude 
knihovna od 29. května do 9. června otevřena jen 
dva dny v týdnu, a to takto:

ÚT 30. května, 6. června 11:00 – 16:00, 18:00 
– 20:00

ČT 1. a 8. června 11:00 – 17:00
Máme pro vás spoustu krásných knih, tak 

se zastavte a  zpříjemněte si den pohodovým 
čtením!

Vaše knihovnice Veronika Krecbachová 
a Eugenie Řehnová

Ohlédnutí za koncertem 
a akademií SVČ 
Dobřichovický domek
Po několika letech pauzy jsme navázali na 
tradici závěrečných vystoupení dětí, které 
navštěvují kroužky SVČ Dobřichovický domek. 
Na konci dubna vystoupili v  aule základní 

školy naši flétnisti, kytaristi, klavíristi a  bube-
níci a  zahráli skladby z  klasického i  moderního 
repertoáru. Všichni sklidili zasloužený nadšený 
potlesk a  patří jim uznání za to, že se rozhodli 
předvést svou hru na veřejnosti, ačkoliv to 
není pro účastníky našich kroužků povinnost. 
Květnová závěrečná akademie se konala ve 
Fürstově sále. Potěšila nás hojná účast rodičů 
a  dalších příbuzných, kteří přišli podpořit nej-
menší flétnisty a  tanečníky z  kroužků baletu, 
street dance a  show dance. Velký potlesk skli-
dili naši nejmenší vystupující, batolata, která 
s  rodiči navštěvují hudební školu Yamaha a  už 
od raného dětství zažívají radost ze společného 
prožívání hudby a  pohybu. Akademii zakončila 
Hana Trnečková s  ukázkou tance Port de Bras. 
Uvedené kroužky a  mnohé další budou pokra-
čovat i v nadcházejícím školním roce, přihlášky 
začneme přijímat už v průběhu června. Sledujte 
tedy naše webové stránky nebo Facebook, kde 
zveřejníme nový rozvrh.

Libuše Stupavská, www.dobrichovickydomek.cz

Textilní techniky našich 
předků

Ve spolupráci s  Hanou Smolovou, edukátor-
kou z  muzea v  Jílovém u  Prahy, vás zveme na 
dva navazující workshopy, které vás zavedou 
do dávných časů. Naši předci se museli pěkně 
ohánět, aby se mohli obléknout. Byli však také 
parádiví a  jako my chtěli mít krásné zdobené 
šaty. Na workshopu se dozvíte, jaký materiál 
lidé dříve pro výrobu oděvů používali, odkud 
ho brali, jak si dokázali dopomoci k  pestrým 
barvám. Budete si moct vyzkoušet tkaní na hře-

Dubnový koncert dětí ze Střediska volného času v aule ZŠ
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benovém stávku či karetkách, dozvíte se, co je to 
lucet či jak se používal kolovrátek nebo vřetánko. 
Témat k hovoru i činností k vyzkoušení je mnoho, 
proto pořádáme dvě setkání – v pondělí 5. a 19. 
června od 18.30 do 20.30 v  Dobřichovickém 
domku. Workshopy jsou spolufinancovány z pro-
jektu EU, díky tomu je vstupné zdarma. Prosíme 
o  přihlášky na e-mailu stupavska@svcdodo.
cz, abychom věděli, kolik materiálu je třeba 
připravit. Workshop je určen pro dospělé, příp. 
pro starší děti cca od 13 let, které zvládnou pra-
covat samy.

Libuše Stupavská
www.dobrichovickydomek.cz

Dračí lodě Dobřichovice 
2023

Letošní 11. ročník dračích lodí v Dobřichovicích 
proběhl 6. května o prvním květnovém víkendu. 
Jako pořadatelé jsme se z  počátku obávali 
nízké účasti posádek, ale nakonec se konečný 
počet ustálil na počtu 17. Letošní kategorie 
byly obsazeny takto: v  kategorii Junior Letovští 
Sokolíci, NGC Junioři, Černošická Dráčata, Tygři 
Černošice a  Škola Řevnice, v  kategorii Ženy 
Černošické fosílie, Dračice, Řevnické štiky, Huje-
rovi, a  konečně v  kategorii MIX NGC Masters, 
Mazela, Makrela, PANFLEX, Letovští Sokolové, 
Hujerovi a  Převážně neškodný DBT. Po tradiční 
poradě kapitánů se v  11 hodin ozval první 
startovní výstřel a  na trať dlouhou 200 m se 

vydaly první posádky juniorů. Pak následovaly 
další rozjížďky a tak to šlo celý den. Bojovalo se 
urputně o  každý centimetr vodní hladiny a  za 
pochodu se průběžně tvořily finálové posádky. 
V kategorii junior dojely lodě v tomto pořadí: 1. 
místo Letovští Sokolíci v  čase 1:11.470, 2. místo 
Škola Řevnice v  čase 1:12.970, 3. místo NGC 
Tygři v  čase 1:15.570. Po juniorech přišly na 
řadu ženy, kterým se časy z jednotlivých jízdách 
sčítaly v  tomto pořadí: 1. místo Dračice v  čase 
3:33.610, 2. místo Černošické fosilie 3:34.020 a na 
3. místě Řevnické štiky v čase 3:35.380. Po finále 
žen došlo na hlavní hřeb celého dne–finále nej-
silnější a nejprestižnější kategorie MIX. Posádky 
dojely v tomto pořadí: 1. místo NGC Masters, na 
2. místě Letovští Sokolové a na 3. místě Makrela. 
Jsme velmi rádi, že se celý sportovní den obešel 
bez vážných komplikací, a  to jak organizačních, 

tak zdravotních. Chtěli bychom poděkovat všem, 
kteří se s  námi podíleli nemalou měrou na pří-
pravě a  stavbě Dragon Boat Arény, konkrétně 
panu Jindřichovi Vávrovi a  panu Janu Hrbkovi, 
kteří, ač již v důchodovém věku, předvedli výkon 
hodný ročníkům podstatně mladších. Dále 
bychom chtěli poděkovat posádce sanitního 
vozu ASČR, která se postarala o  případná ošet-
ření. Naštěstí nebylo mnoho úrazů. Poděkování 
patří i  všem stánkařům, kteří se starali o  naše 
gastronomické potřeby a  v neposlední řadě 
firmě Johnny Servis. Ta se postarala o hygienický 
servis. Poděkovat se sluší i  městu Dobřicho-
vice, jehož starosta Petr Hampl a tajemník Pavel 
Mráz byli přímými účastníky letošních závodů. 
Budeme se těšit na další ročník.

Děkujeme
Za pořadatele Miroslav Ostrýt a František Sirotek

Příspěvky čtenářů
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Zprávy z volejbalu

Pro dobřichovický volejbal bylo významnou 
událostí mistrovství České republiky ve volejbale 
seniorek a veteránů, které se konalo ve dnech 6. 
a  7. května v  Chocni. Družstvo našich seniorek 
si totiž ze všech osmi účastníků vedlo nejlépe 
a  stalo MISTREM ČESKÉ REPUBLIKY!! K  tomuto 
úspěchu našim seniorkám co nejsrdečněji gra-
tulujeme. Uveďme ještě, že z našich děvčat byla 
jako nejlepší nahrávačka vyhlášena Kateřina Cih-
lářová a jako nejvšestrannější hráčka Petra Kuče-
rová.

Muži A, 1. liga
Ve finále play-off porazili 3:2 v  závěrečném 

zápase Brno na jeho hřišti a  stali se tak vítězi 1. 
ligy. Pro nevyhovující parametry hřiště nemohou 
sice hrát extraligu, ale od příští sezóny budou svá 
domácí utkání hrát v hale Bios.

Ženy A, 1. liga
Zatímco v  předchozích letech naše ženské 

Áčko získalo prvoligové prvenství již třikrát, letos 
se jim to nepodařilo. Ani páté místo však „není 
k zahození“; nepochybujeme o tom, že v některé 
z příštích sezón se prvenství našich dočkáme.

Ženy B, KP 2. třídy
V posledních dubnových utkáních hrály 

v  Králově Dvoře 1:3 a  3:2 a  doma s  Mníškem 
2:3 a  3:2; v  květnu vyhrály v  Berouně 3:2 a  3:0 
a doma s Odolenou Vodou dvakrát 3:0. V tabulce 
jsou na prvním místě před druhým Mníškem; 
obě tato družstva postoupí do šestičlenné finá-
lové skupiny, kde budou hrát o  postup do 1. 
třídy.

Muži B, KP 1. třídy
V konečné tabulce jsou z  devíti družstev na 

pátém místě za prvními Roztoky.
Muži C, KP 2. třídy
V závěrečných dubnových zápasech prohráli 

doma s  Královým Dvorem 2:3 a  1:3 a  v Mníšku 
dvakrát 0:3; začátkem května hráli doma s Dobříší 
3:0 a  1:3. Poslední utkání sehrají 20. května 
v Berouně.

HgS

Krátce o Dobřichovické míli

V sobotu 24. dubna jsem za krásného, skoro 
letního počasí z  lavičky v  parku sledoval 
radostné pobíhání menších i  větších dětí 
a  také několika „dospěláků“ připravujících se 
se na start Dobřichovické míle. Trochu jsem 
přitom vzpomínal na doby, kdy jsem se této 
bohulibé akce s  občasnými přestávkami sám 
zúčastňoval; povedlo se mi to celkem patnáct-
krát. Poprvé to bylo v roce 1997, kdy měl tento 
závod premiéru, a naposledy v roce 2016, kdy 
jsem jako jednaosmdesátiletý stařík „běžel“ 
19. ročník. Nikdy jsem sice na stupních vítězů 
nestál, ale diplomů pro nejstaršího účastníka 
mám celou řadu. Vzpomínám si, jak během 
mého posledního závodu se na trati ke mně 
připojilo několik dětí a  povzbuzovalo mě 
voláním „Emile, přidej!“

V letech 1997-2009 se běhávalo po úplně 
jiné trase: start byl před školou, běželo se přes 
most k závorám, před nimi dolů k řece, podle ní 
k lávce a po jejím „zdolání“ po silnici zpět ke škole. 
V roce 2011 se Dobřichovická míle poprvé běžela 
v parku a od této doby se zde běhává pravidelně. 
Vzpomněl jsem si také, že o  Dobřichovické míli 
psávalo Kukátko, a tak mě napadlo připomenout, 
co psalo o prvním ročníku:

V sobotu 1. listopadu v  15.50 vyrazilo na trať 
patnáct nevynalézavých jedinců, kteří nebyli s  to 
si vymyslet žádný obstojný důvod, jak se tomu 
vyhnout. V kategorii nad čtyřicet let jsme běželi tři 
– a ať jsme se snažili jakkoli, ti mladší byli stále před 
námi a pořád se nám vzdalovali. Příliš mi to neva-
dilo, neboť se řídím heslem, že není důležité zvítězit, 
ale přežít. Během běhu jsem si stačil povšimnout, že 
trať byla poměrně příjemná, že svítilo slunce a  že 
řeka byla modrá a šuměla. V cíli pak byla velká sláva 
a  ti, kteří neběželi se dušovali, že příští rok určitě 
poběží, a ti, co běželi, to říkali také.

Od prvního ročníku Dobřichovické míle uply-
nulo letos již 26 let a s radostí konstatujeme, že 
se má stále čile k světu. Patří za to velký dík ředi-
teli závodu, panu Stejskalovi, a v neposlední řadě 
i  všem učitelům naší školy, kteří se podílejí na 
organizaci.

HgS

Dobřichovický půlmaraton

V sobotu 13. 5. 2023 proběhl již 9. Dobřicho-
vický půlmaraton, závod na 10 km a doprovodný 
závod pro děti na 1 km. Letošního ročníku se 
zúčastnilo přes padesát běžců, počasí bylo ten-
tokrát opravdu běžecké a doufáme, že si to spor-
tovci užili stejně tak jako celý náš organizační 
tým. Příští rok se budeme těšit již na náš desátý 
závod. Běhu a sportu zdar!

Výsledky a fotogalerie na  www.dobrichovic-
kypulmaraton.cz.

Sport

Vítězné seniorky

Vítězové 1. ligy
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Brdský půlmaraton 
objevuje traily u Knížecích 
Studánek
Ze zapovězené army zóny se Brdská pahorka-
tina stává rušnou sportovní mapou. V  součtu 
délky, početnosti pole i  kvality závodnického 
servisu aspiruje na královský běh Brdský půl-
maraton, letos druhý díl třináctého ročníku 
zážitkových přírodních běhů Trail Running Cup. 
Vyráží podruhé z  Kytína (v sobotu 27. května) 
a  těší se i  na vás. Tahle obec na Zlaté stezce 
kousek od Mníšku započíná už osmé století his-
torie, odolala husitskému drancování i  třiceti-
leté válce a předloni úspěšně přežila i běžeckou 
premiéru Brdského půlmaratonu, startujícího 
postcovidové probuzení. Účastníci si tu krom 
běhu užili i produkci před šesti lety obnoveného 
pivovaru. Co by jen za ni dal slavný herec Pavel 
Landovský, který tu bydlel, ale místního piva se 

Družstvo ASK Dipoli

Dobřichovický půlmaraton

Brdský půlmaraton
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už nedočkal. Letos se tedy můžete vydat na trať 
už potřetí. Zároveň i  za novými zážitky, neboť 
pořadatelé ze SportGroup.eu, jak známo, na 
osvědčených místech stále hledají lepší tratě. 
„Loni jsme se dostali víc na cesty, než bychom 
chtěli, takže jsme hledali dál a  zamířili zase víc 
do terénu. Jenže na poslední chvíli jsme museli 
některé úseky vypustit vinou lesních prací. Tak 
to snad letos vyjde,“ potvrzuje ředitel seriálu 
Martin Dvořák. Z  parčíku v  Kytíně se vydáme 
hnedle vzhůru ve znamení kloučka Fabiána, 
patrona Brd, mezi poli k  lesu. Tam rovně až ke 
chvilkovému připojení na modrou turistickou 
trasu u Voznice. Z ní pak stále lesem až ke Kníže-
cím Studánkám, po cestě Bekovce na Hřebeny, 
z  níž to začne padat až (oproti loňsku) později 
Bezovkou a  pak cikcak vedle ní. Oběhnou se 
Hořejší Křemeny (464 metrů) a  pod Točnou 
(505 m) se vrátíme opačným směrem do úvodní 
pasáže. Podporu najdete na třech bufetech. 
Přesná délka je 21,17 km a  převýšení činí 419 
metrů. Na hřebenové cestě se dostaneme až 
na 570 metrů, tedy nedostatku kyslíku se ještě 
obávat nemusíte. Doprovodná a stejně zábavná 
devítka – pokud byste si náhodou na celu porci 
netroufali–v  části přes přírodní park Hřebeny 
pro všechny vystoupá 158 metrů. Předloni tu 
vyhráli Ondřej Fejfar a Julia Šimáčková, svěřenci 
trenérky Grohové, dnes už manželé. „Líbilo se mi 
to a  až mě překvapilo, jak to bylo rychlý a  tím 
náročný,“ říkal, když tenkrát doběhl závod za 
1:26:58. Najde se podobně zdatný pár, který by 
se vydal v jejich stopách? Pokud by přijeli Gery-
chovi, kteří bydlí nedaleko a  už tu ovládli nej-
starší český maraton Praha–Dobříš (který vede 
zčásti po stejné trase), nebylo by patrně vůbec 
co řešit. Loni tu vyhrál triatlonista Martin Berka 
(1:25:23) a Ivana Kopková (1:43:48). Dětské pře-
kážkové běhy startují v 11:30, dospěláci vyrážejí 
na obě tratě v pravé poledne. Jako v klasickém 
westernu. Každý včas přihlášený účastník získá (v 
cíli!) parádní medaili, personifikované startovní 
číslo a  při prezentaci navrch funkční čelenku. 
Dopravu můžete bez obav volit i veřejnou, praž-
skými autobusy číslo 317 a  446, dokonce i  od 
nejbližších vlakových zastávek v  Mníšku nebo 
Nové Vsi pod Pleší sem jezdí pendl busy.

Více na www.trailrunningcup.cz nebo na face-
booku akce.

Družstva ASK Dipoli skvěle 
na úvod sezóny

ASK Dipoli Černošice Dobřichovice tento rok 
vyslalo do boje historicky nejvyšší počet druž-
stev do boje o krajské medaile. Přípravka nasadí 
až po 3 družstev v  každém kole, přičemž ve 
finále může startovat jen 1 družstvo. V  mlad-
ších žákyních budou bojovat 2 družstva o  15 
závodnic, stejně tak i mladší žáci. Starší žákyně 
a žáci mají po jednom družstvu po 20 závodnic. 
Dorostenky mají tým jeden stejně tak i chlapci. 
Družstvo juniorek bude poprvé závodit za ASK 
Dipoli, naopak chlapci budou hostovat za klub 
AO Žebrák. Muži a ženy pak poprvé závodí v II. 
národní lize. Jako první do bojů nastoupilo 
v soutěži družstev mladší žactvo, kluci a děvčata 
do 14 let. Holčičí A tým těsně nevyhrál o 8 bodů 
a skončilo na krásném 2. místě. Kluci své něžné 
protějšky napodobili a v 1. kole také skončili na 
2. místě. Do finále krajského přeboru družstev 
postupují prvních 5 týmů. Našlápnuto mají oba 
týmy ASK Dipoli slibně. Hned následující týden 
přišlo na řadu starší žactvo, kluci a  děvčata do 
16 let. I  přes nepřízeň počasí zvládla děvčata 
vybojovat 3. místo, čímž si řekli o finále Středo-
českého kraje. Starší žáci pak vybojovali 6. místo 
a o postup si musí ještě zabojovat. Atleti do 18 
let už mají 1. kolo družstev také za sebou a není 
to vůbec špatné. Dorostenky skončily 3. a  drží 
postupové místo na Mistrovství Čech. Doros-
tenci ve slabší sestavě vybojovali těsné 4. místo 
v kraji a když budou v plné síle, postup jim neu-
nikne. Junioři ASK Dipoli pak hostovali za atle-
tický oddíl Žebrák, kterému pomohli k 3. místu.

Stále nabíráme nové členy. Podívejte se na 
náš web www.askdipoli.cz a  přijďte vyzkoušet 
trénink do sportovního areálu Černošice nebo 
Dobřichovice.

Krajský přebor jednotlivců 
dorostu, juniorů, mužů 
a žen
První krajské medaile se rozdávaly nejstar-
ším kategoriím. Atleti ASK Dipoli si vedli nad 
očekávání velmi dobře. V  součtu klubů se 

zařadily na 2. místo ze všech Středočeských 
klubů (viz. tabulka). Padlo spousty osobních 
rekordů, většina se taky kvalifikovala na Mis-
trovství České republiky ve svých kategorií, 
které budou vrcholem letní sezóny. Nejlépe si 
z AS Dipoli vedla Klára Zbožínková, která posbí-
rala 2 zlaté a  1 stříbrnou medaili (200m, 100m 
př a  vrh koulí). Další 2 zlaté medaile vybojoval 
Karel Půbal (400m a  300m př), Mikuláš Mutin-
ský (400m, 4x100m) a  Kristian Behenský (hod 
oštěpem, 4x100m).

Název klubu Zlato Stříbro Bronz Součet 
medailí

AC TEPO Kladno 26 18 17 61
ASK Dipoli Černošice 
Dobřichovice

12 9 2 23

Sokol Kolín 10 13 19 42
Atletika Vlašim 9 7 8 24
AK Sokol Nehvizdy 5 7 6 18
Atletika Benešov 3 1 4 8
TJ Beroun 3 0 1 4
SKP Nymburk 2 4 4 10
AC Čáslav 2 3 1 6
Sporting Příbram 2 0 3 5
Atletika Líbeznice 1 6 2 9
AO Žebrák 1 4 2 7
Spartak Čelákovice 1 3 3 7
Atletika Stará Boleslav 1 3 3 7
Sokol Roztoky 1 2 0 3
ŠAK Slaný 1 0 1 2
Sokol Říčany 0 2 0 2
SKP Kutná Hora 0 1 1 2
TJ Český Brod 0 1 0 1
Rakovník 0 1 0 1

Gym Dobřichovice hostil 
přebor Středočeského kraje

V neděli 16. 4. proběhl v Jojo Gymu přebor Stře-
dočeského kraje Asociace sportu pro všechny ve 
sportovní gymnastice pro rok 2023. Domácí oddíl 
Gym Dobřichovice byl pověřen středočeskou 
asociací, aby se zhostil role pořadatele.

Závodu se zúčastnilo celkem 102 závodníků. 
Jednalo se o  postupovou soutěž do republiko-
vého přeboru, který se koná 20. – 21. 5. v Doubí 
u  Třeboně. Do tohoto závodu postupují vždy 
4 nejlepší gymnastky a  gymnasti z  kraje v  pří-
slušné kategorii. Mezi postupující se kromě 
domácích gymnastek zařadili i  gymnastky 
z Týnce nad Sázavou, Dobříše, Bělé pod Bezdě-
zem, Říčan, Lysé nad Labem, Berouna a  gym-
nasti ze Zdic.

Z  domácích závodnic se nejlépe umístila 
Terezka Nábělková, která získala titul přebornice 
Středočeského kraje ASPV v  kategorii mladší 
žákyně I. V  této kategorii získal domácí oddíl 
zásluhou Magdalény Koubkové ještě i bronzovou 
medaili a  zároveň vybojoval i  1. místo v  soutěži 
družstev. Do nominace na republikový přebor 
se ještě kvalifikovala Anežka Hekrlová ze 4. místa 
v kategorii starší žákyně IV.

Přejeme všem závodnicím a  závodníkům, 
kteří budou reprezentovat Středočeský kraj na 
republikové soutěži, ať se jim daří.

Lenka Doležalová Pavilková

ASK Dipoli mladší žactvo
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Povídání a beseda 
o Dobřichovicích

Letos uplynulo 770 let od první zmínky o Dobři-
chovicích. Při příležitosti tohoto výročí vás zveme 
na besedu o historii Dobřichovic, která vzniká ve 
spolupráci města a  SVČ Dobřichovický domek. 
Beseda se bude konat ve čtvrtek 15. června od 19 
hodin v Sále dr. Fürsta. Besedu uvede PhDr. Pavel 
Buchtele, archivář Státního okresního archivu 
Praha-venkov. Pan Buchtele vám přiblíží, jak to 
vypadalo v  místě dnešních Dobřichovic právě 
před 770 lety a jak se zde žilo ve středověku. Na to 
naváže RNDr. Václav Kratochvíl přehledem histo-
rie a stavebního vývoje Dobřichovic od novověku 
do poválečného období. PhDr. Jiří Růžek se díky 
pamětem svého dědečka Bedřicha Sudy přenese 
do doby, kdy pan Suda působil jako předseda 
místního Okrašlovacího spolku, a  pohovoří 
o  Brunšově na konci 19. století.  Během večera 
budete mít možnost nahlédnout do některých 
zajímavých dokumentů z  okresního archivu. 
Máte-li doma staré fotografie, dokumenty či 
kroniky, budeme velmi rádi, pokud je přinesete 
s sebou k nahlédnutí. 

Líba Stupavská

ZUŠ Dobřichovice vzorně 
reprezentuje své město

ZUŠ Dobřichovice patří, vzhledem k  celkovému 
počtu žáků, k  těm menším. Přesto se aktivně 
zúčastňuje mnoha akcí, při kterých naši mladí 
hudebníci a  výtvarníci reprezentují nejen naši 
školu, ale i  město Dobřichovice. Například ve 
čtvrtek 27. dubna jsme se s  našimi nejmen-
šími účastníky vydali do Františkových Lázní na 
celostátní finále, ústřední kolo soutěže základ-
ních uměleckých škol v  komorní hře s  převa-
hou smyčcových nástrojů. Tam se muselo naše 
kvarteto probojovat přes okresní a  krajské kolo. 
Cesta vlakem byla náročná, místo jednoho pře-

stupu nás čekalo nakonec přestupů šest. Co 
dodat, ČD opět nezklamaly. Naštěstí ubytování 
bylo parádní, objednali jsme si pizzu a rychle do 
postele, protože druhý den ráno naše smyčcové 
kvarteto ve složení Anežka Zdráhalová, Adélka 
Langová, Matěj Bojko a  Antonín Doležal zaha-
jovalo soutěž a  již v  8.00 hodin jsme museli být 
v divadle Boženy Němcové, kde celá soutěž pro-
bíhala. Děti předvedly krásný umělecký výkon 
a  obsadily báječné 2. místo. Domů jsme tedy 
odjížděli s dobrou náladou a Pendolinem, což byl 
pro děti také velký zážitek. Moc jsme si to všichni 
užili. Pro děti to byla obrovská zkušenost a moti-
vace do dalších let hraní. Gratulujeme a  velké 
DÍKY paní učitelce Zuzaně Kožinové, která kvar-
teto vede.

Mladí varhaníci Debora Caldová, Michaela 
Havlíková, Eliška Hobzová, Ema Böhmová, Vero-
nika Haňkovská, Jáchym Buben a Ondřej Buben 
v doprovodu svých učitelek Ivany Kylarové a Jany 
Moudré zase vyrazili ve dnech 27.–28. dubna na 
návštěvu do Litomyšle. Pozval nás pan Petr Jiříček, 

zástupce ředitele místní ZUŠ, skladatel a  var-
haník, abychom přijeli a  zahráli spolu s  dalšími 
varhaníky na pátečním koncertě. Osobně nám 
předvedl dvoje velké varhany v  místních koste-
lích, na které si všichni mohli zahrát a obdivovat 
všechny možné tvary píšťal. Návštěva vyvrcholila 
společným varhanním koncertem žáků naší školy 
a žáků ZUŠ Svitavy. Byl to krásný zážitek a pro děti 
nová zkušenost se čtyřmanuálovými varhanami. 
Největší výzvou letošního školního roku pro nás 
bude úžasná možnost zapojit se v rámci festivalu 
ZUŠ OPEN do vrcholné akce letošního ročníku. 
V  rámci celodenního programu v  Senátu Parla-
mentu ČR v sobotu 3. června vystoupí náš orche-
str a sbor na závěrečném večerním koncertě od 
19.00 hodin. Naše škola spolu s  organizátory 
přizvala ke spolupráci sbory z různých koutů naší 
republiky a hudebníky z několika pražských ZUŠ 
a ZUŠ Řevnice. Celkem se na pódiu spolu s námi 
sejde přes 200 mladých umělců. V premiéře zazní 
kantáty soudobých skladatelů–Školní kolotoč 
Eduarda Douši a Slavnost na hradě Karlíku Jaro-

Paní učitelka Kožinová a smyčcové kvarteto ve 
Františkových lázních

Mladí varhaníci  Základní umělecké školy 
Dobřichovice

Přebor Středočeského kraje

Kultura u nás i v okolí
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slava Pelikána. Obě skladby složili autoři speci-
álně pro naši školu k letošnímu 20. výročí založení 
ZUŠ Dobřichovice.

Všechny vás na tento koncert k oslavě hudby 
a uměleckých škol srdečně zveme.

E. Koblížková

LETY

Princeznička na bále poztrácela korále… 
Takovou básničku předříkávalo přes 500 dětí 
na Pohádkovém lese 1. května  2023. Posilněni 
ze startu výbornými koláči  od Pecků  a některé 
i  pěkně vymalovanými obličeji se vydaly spolu 
s  rodiči i prarodiči krásným mořinkovským lesem 
mezi Lety a Karlíkem na cestu plnou pohádkových 
postav s  rozličnými úkoly. Tři veteráni s  celnicí 
a  dlouhým nosem princezny, Spejbl s  Hurvín-
kem a  Máničkou, Víla Amálka, Křemílek a Vocho-
můrka, peklo s čerty, Tři čuníci, Ježibaba, Pat a Mat, 
Popelka a mnoho dalších postav včetně královské 
rodiny v  cíli, která děti obdarovala zaslouženými 
medailemi, ti všichni si zaslouží velký dík a obdiv. 
Sousedé, přátelé a  spolupracovníci RC Leťánek, 
obce Lety a Karlík, městská policie, a hlavně letov-
ští hasiči, kteří se postarali nejen o  bezpečnost 
během celé akce, ale zvládli vytvořit hned dvě 
stanoviště, stejně jako sportovní klub Rebels O.K. 
Výzvu přijalo i sportovní centrum Jojo Gym a atle-
tický klub ASK Dipoli.  Poděkování patří i  vždy 
usměvavému Danu Maturovi, který se svou auto-
busovou dopravou zajistil hladký převoz účastníků 
na start Pohádkového lesa. Děkujeme za obrovské 
nasazení a  pohlazení na duši našich nejmenších. 
Jediný nevyřešený pohádkový úkol trval ještě pár 
dní – zaběhnutý kozlík, který nelegálně přeběhl 
hranice u  3veteránů, našel útočiště u  slepiček na 
Mořince. Díky skvělé sousedské spolupráci se 
šťastně vrátil domů jen o tři dny později. Zazvonil 
zvonec a pohádkám v místních lesích je konec. Ale 
nebojte, jen do příštího ročníku 1. května 2024. 

RC Leťánek a Markéta HuplíkováLetos zahájí proslulý festival Porta Richard Krajčo

Kultura  
v červnu 2023
Výstavy
Na zámku

25. května – 4. června Základní 
umělecká škola Dobřichovice vystaví 
práce svých žáků v rámci 7. ročníku 
celostátního festivalu ZUŠ Open 2023 
(vernisáž 24. května od 17:00).

11. června zahájí výstavu výtvarný 
kroužek Arteradky Na křídlech. 
Výstava se chystá v patře i přízemí 
zámku a doprovodný program pro-
běhne na nádvoří zámku. Výstava 
potrvá do 1. července. Otevřeno bude 
denně od 10:00 do 18:00 hodin.

Galerie Bímbar Lounge
20. května do 10. července probíhá 
v Galerii Bímbar Lounge výstava 
Tomáše Bíma.
Vernisáž se bude konat ve čtvrtek 
15. června 2023 od 18:00 hod.

Další kulturní akce
Čtvrtek 1. června v 16:00 
a v 17:00 ve Fürstově sále
Vítání dobřichovických 
občánků

Narozených v roce 2022, pořádá Město 
Dobřichovice.

Pátek 2. června od 19:30 
na zámku U Věže nebo na 
nádvoří
Amanita – koncert 
latinskoamerických rytmů

V podání flétnistky Anny Matlové 
a skupiny Amanita. Vstupné 250,- /200,- 
Kč, pořádá KC Dobřichovice.

Sobota 10. června od 8:00 
do 12:00 pod zámkem
Farmářské trhy

Pořádá: Město Dobřichovice.

Neděle 11. června ve 14 h 
na nádvoří a uvnitř zámku
Vernisáž Arteradky

Zahrají Dobi Boyz, zatančí Bollywood 
Naplno a dětský divadelní soubor 
Kukadýlko uvede minihru Jak to tady 
funguje. Výstava potrvá do 1. července. 
Pořádá www.arteradky.cz ve spolupráci 
s KC Dobřichovice.

Úterý 13. června od 19:30 
na nádvoří zámku
Jan Hrubý a trio

Písně Vládi Mišíka, Michala Prokopa 
a balady legendárních Spirituál kvintet 
v podání Veroniky Součkové. Dále 
vystoupí Ondřej Fencl (zpěv, kytara, 
klávesy) a Michal Hnátek (perkuse). 
Vstupné 300,-/ 250,- Kč, pořádá KC 
Dobřichovice.

15. června od 19 h 
v sále Dr. Fürsta
Povídání a beseda 
o Dobřichovicích

S Václavem Kratochvílem a Jiřím 
Růžkem. Akce se vztahuje k výročí 770 
let od první zmínky o Dobřichovicích. 
Součástí bude i výstavka historických 
fotografií a dokumentů. Pořádá 
Středisko volného času Dodo a Město 
Dobřichovice, vstup volný.

Sobota 17. června od 10:00 
do 20:00 na cyklostezce 
pod zámkem
Food festival – Všechny 
chutě světa

Bohatý doprovodný program. Vstupné 
100,- Kč. Pořádá Štefan Oršoš.

Čtvrtek 22., pátek 23. 
června, neděle 25. června, 
čtvrtek 29. června od 20 h 
na nádvoří zámku
Naši furianti

Klasické drama se zpěvy, hrají DDS 
a Kukadýlko. Předprodej na všechna 
představení přes www.divadlodds.cz 
a v Infocentru.

Sobota 24. června od 8:00 
do 12:00 pod zámkem
Farmářské trhy

Pořádá: Město Dobřichovice.
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ŘEVNICE

Program Bio Řevnice – leden 2023
Více na www.kinorevnice.cz, vstupné 140 Kč

Festival Porta zahájí Richard Krajčo
Již po patnácté se v  Lesním divadle v  Řevnicích 
sejdou příznivci folk a  country hudby, aby si 
vychutnali romantiku tohoto krásného divadla 
a  zažili skvělou atmosféru s  našimi hosty i  sou-
těžícími Porty. Festival se koná 23. až 25. června.

Nejstarší open festival, jehož dobré jméno 
je výsledkem obětavé práce minimálně dvou 
generací, otevírá své brány po sedmapadesáté, 
a  to v  pátek 23. června v  17 hodin koncertem 
Richarda Krajča.

Pořadatelé pro vás nachystali skvělý program, 
v němž hlavní role patří soutěžícím, kteří do finále 
postoupili z  oblastních kol. Ti budou mít vyhra-
zený čas v  pátek a  v  sobotu. Během tří dnů se 
finálovou soutěží samozřejmě prolnou vystou-
pení známých hostů. Zazpívají Robert Křesťan 
a  Trapeři, Petr Bende a  dětský sbor Notičky, 
Rangers Plavci, Samson a  parta, Ivan Hlas trio, 
Nová sekce, Isara, Nerez a Lucia, Jiří Krhut, Lenka 
Slabá a  Triolla, vítěz Porty 2022 VeHiBa a  Vítěz 
kytarové soutěže SAI. Máte se zkrátka na co těšit!

Informace o  57. ročníku Porty jsou na webu 
www.porta-festival.cz.

ČERNOŠICE

JAZZ ČERNOŠICE 2023
Zveme Vás srdečně na 18. ročník mezinárodního 
jazzového festivalu „Jazz Černošice 2023“. Připra-
vena jsou opět zajímavá jména, namátkou např. 
Mike Parker´s Trio Theory (USA / PL), Jamie Mar-
shall and Band (UK / CZ), Varhan´s Groovy Jamm, 
Beata Hlavenková a  Kapela snů, Shahab Tolouie 
Trio (Persie) atd. Poprvé zavítá do Černošic i Big 
Band z  našeho partnerského města Lešnica 
v  Polsku. Zvláštní pozornost si jistě zaslouží 
koncert Michala Prokopa spolu s dnes již legen-
dární kapelou Framus Five, která se řadí mezi 
jednu z nejvýznamnějších skupin české hudební 
historie. Záda Michalu Prokopovi pomyslně bude 
krýt inovovaná sestava kapely Framus Five, ve 
které nechybí jeho dlouhodobí spoluhráči Honza 
Hrubý, Jirka Šíma, Pavel Razím, Zdeněk Tichota 
a  Roman Němec. Koncert Michala Prokopa 
a Framus Five se uskuteční v Clubu Kino Černo-
šice v  neděli 4. června od 20:00 hod. Prosíme, 
věnujte pozornost jazzovým stránkám www.
jazzcernosice.cz, kde se dozvíte mnohem více. Za 
grantovou podporu děkujeme Městu Černošice 
a Fondu na podporu kultury Středočeského kraje. 
Stejně tak děkujeme i  všem sponzorům, jejichž 
dlouholeté finanční podpory si velice vážíme 
a  bez nichž by každoroční pořádání festivalu 
nebylo možné. Vstupenky na všechny koncerty 
budou v předprodeji v Clubu Kino Černošice a na 
www.smsticket.cz nebo na místě před koncerty.

Za Jazz Černošice z.s. Michal Strejček

Kytarové trio Šmoldas–Buckley–Clark
Kytaristé Libor Šmoldas (CZ), Hugh Buckley 
(Irsko) a  Nigel Clark (Skotsko) vytvořili kapelu 
neobvyklého formátu ve složení tří jazzových 
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Dobřichovice

Beseda a povídání o Dobřichovicích
s Václavem Kratochvílem a Jiřím Růžkem

s úvodním slovem archiváře Pavel Buchtele

770 let od první zmínky o Dobřichovicích

Jedinečná příležitost prohlédnout si historické dokumenty a fotografie

15. června v 19 h v sále Dr. Fürsta, Dobřichovice
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kytar. Tohle uskupení těží nejen z evropské kvality 
a  virtuozity všech zúčastněných, ale především 
z  odlišnosti jejich stylů, přístupů k  improvizo-
vané hudbě a  kultur, z  kterých vycházejí. Libor 
Šmoldas je pražský jazzový kytarista. Kromě špič-
kových českých a  evropských hudebníků spolu-
pracoval a  nahrával s  mezinárodními hvězdami, 
jakými jsou George Mraz, Jeff Ballard, Bobby 
Watson, Adam Nussbaum a  James Morrison. 
Vystupuje na čtyřech kontinentech, pravidelně 

například v  USA a  Austrálii. Je považován za 
jednoho z  nejlepších kytaristů v  Evropě a  před-
ního českého jazzového hudebníka své generace. 
Hugh Buckley se narodil a žije v Dublinu. Je kyta-
rista, skladatel, aranžér a  pedagog vystupující 
v Evropě, USA, Argentině a Číně. Skot Nigel Clark 
začínal jako kytarista a aranžér kapely Hue & Cry 
z  osmdesátých let, poté se vydal vlastní cestou. 
Koncertoval od Šanghaje až po Los Angeles, je 
zakládajícím členem skotského kytarového kvar-

teta, hraje v  rusko-romském triu Koshka sídlící 
v  Nizozemsku, spolupracoval také se soulovou 
superstar Glorií Gaynor, jazzovou zpěvačkou 
Carol Kidd, evropskými kytaristy Janem Akker-
manem a Philipem Catherine a jazzovými legen-
dami Stevem Swallow a Carlou Bley. Srdečně Vás 
zveme v neděli 11. června od 20.00 do Club kina. 
Vstupné v  předprodeji na www.smsticket.cz za 
215 Kč na místě pak 250 Kč.

Pavel Blaženín

The Zac Schulze Gang (GB)
Kapela The Zac Schulze Gang vznikla v  roce 
2020 v Gillinghamu a hned zaútočili na hudební 
scénu se směsí blues, rocku a  coververzí od 50. 
let do současnosti. Jejich tvorba čerpá z  vlivu 
umělců jako Stevie Ray Vaughan, The Beatles, 
The Who, Dr. Feelgood, Rory Gallagher, Eagles, 
10cc a  mnoho dalších. Můžete se těšit na tvrdé 
a  úderné bluesrockové trio z  hrabství Kent. 
Formace získala mimo jiné i nominaci na British 
Blues Awards 2023. Kapela hraje ve složení Zac 
Schulze–Lead Guitar, vocal, Anthony Greenwell–
Bass Guitar, vocal, Ben Schulze–Drums, vocal. 
Srdečně Vás zveme ve středu 21. června od 20.00 
do Club Kina. Vstupné v předprodeji za 195 Kč na 
www.smsticket.cz nebo na místě v den koncertu 
za 250 Kč.

Pavel Blaženín

Steve „Big Man“ Clayton Band (UK/CZ/SK) 
zahrají v pátek 23. června od 19.00 v Club Kině 
Černošice
Steve „Big Man“ Clayton se poprvé setkal 
s  Tomášem Bobrovniczkým na jazzovém festi-
valu v  Meilenu ve Švýcarsku. Tomáš byl dopo-Šmoldas-Cuckley-Clark vystoupí v Club Kině 11. června od 20h.
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Koupím pole, louky 
ve Středních Čechách

nabízím min. 100 Kč/m2 ,telefon 603442474

ručen jako skvělý bluesový bubeník. Steve mu 
poté poslal písničky, aby se je naučil. Od první 
skladby bylo zřejmé, že to nebude naposledy, 
kdy tito dva společně vystupují. Tomáš má skvělý 
cit pro hudbu, hraje jen to, co je nutné. Někdy si 
hraje s metličkami, někdy s paličkami a někdy i s 
rukama! Steve hraje na piano levou rukou silnou 
basovou linku, zatímco pravá ruka groovuje 

s jeho obrovským hlasem. Později se ke Stevovi 
a  Tomášovi připojili český baskytarista Walter 
Bartoš a  kytarista Walter Bartoš jr., kteří spolu 
působí ve skupině WBand. Kapela má repertoár, 
který zahrnuje blues, boogie woogie, jazz, rock & 
roll a gospel,… Prostě něco pro každého. Kapela 
zaujme své publikum hned od první chvíle svojí 
energií, emocemi a  fantastickém muzikantství. 

Steve se narodil v  Birminghamu ve Velké Bri-
tánii, ale více než 22 let žije v  Německu. Získal 
několik prestižních ocenění a  třikrát vyhrál 
první místo v  British Blues Awards. Pravidelně 
koncertuje na velkých festivalech a  v klubech 
nejen v Evropě, ale i v USA. Steve je fantastický 
skladatel, zpěvák, hráč na piano a umělec. Vice 
informací najdete na www.steve-bigman-clay-

Japonský koncert, archiv sboru Tutte Le Note
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Linka tísňového volání – 112

Záchranná služba dispečink – 155

Záchranná služba Řevnice, doprava 
nemocných, lékařská pohotovost
257 721 777, 602 237 037

Policie – 158

Policie Praha-venkov – stálá služba
974 861 111, 974 882 103

Městská policie Řevnice – 775 718 588

Hasiči Řevnice tísňové volání – 150

Hasiči Dobřichovice – 150

Městský úřad Dobřichovice
257 711 590

Stavební úřad – 257 711 402

Matrika – 257 712 478

Starosta a tajemník – 257 712 182

Poruchy elektřiny ČEZ Distribuce a.s.
840 850 860 nebo 840 840 840

Poruchy plynu STP a.s. pohotovost
1239 nebo 244 472 811 nebo 812

Poruchy vody a kanalizace
Aquaconsult s.r.o. – 251 642 203
pohotovost stálá služba
724 005 900

Poruchy veřejného osvětlení – 
Elektroštika, s.r.o.
251 625 761, 605 385 645

Poruchy sítě DOBNET
HelpDesk 277 001 151

Informační kancelář Dobnet o. s.
277 001 111

Infocentrum Dobřichovice
778 772 498

ton.com. Srdečně Vás zveme v pátek 23. června 
od 19.00 na zahrádku Club Kina. V případě špat-
ného počasí se koncert odehraje uvnitř clubu. 
Vstupné v  předprodeji na www.smsticket.cz za 
220 Kč, na místě pak za 250 Kč.

Pavel Blaženín

Tutte Le Note před novými výzvami
Dětský pěvecký sbor, který existuje v našem kraji 
již od roku 1984, zve na předpremiéru dětské 
opery Brundibár skladatele Hanse Krásy a  lib-
retisty Adolfa Hoff meistera v  pátek 26. května 
2023 od 19 hodin. Odehraje se v amfi teátru pod 
Halou Věry Čáslavské v  Černošicích (ul. Školní).
Děti měly možnost se se skladbami seznámit již na 
loňském letním soustředění. Umělecký vedoucí 
a sbormistr Martin Vydra má s tímto dílem osobní 
zkušenost, když coby devítiletý nastudoval roli 
Vrabčáka v  inscenaci Dětské opery Praha. Sbor 
dětskou operu pilně připravuje od začátku roku 
pod vedením režisérky Kateřiny Daňkové. Scé-
nografi e Hany Poislové se inspiruje výtvarným 
stylem tvorby Osvobozeného divadla a  Adolfa 
Hoff meistera, který je také libretistou díla. Diváci 
uvidí, jak před nimi kulisy ožívají a porozumí řeči 
zvířat. Hudebního nastudování se ujal umělecký 

vedoucí sboru Martin Vydra, který spolu s kolegy 
z  černošické Základní umělecké školy vytvořili 
doprovodný orchestr.

Kulturní událost s japonskou tématikou
23. dubna jsme byli pozváni na Japonský koncert 
operní pěvkyní Natsumi Matsuzaki. Zazpívali 
jsme spolu s ní několik japonských písní v origi-
nále pod vedením našeho sbormistra Martina 
Vydry. Koncert s  jarní tématikou proběhl v  sále 
Gymnázia hlavního města Prahy a Hudební školy 
pod záštitou Velvyslanectví Japonska v  České 
republice. Měli jsme výjimečnou možnost se 
po koncertě osobně setkat s  jeho excelencí 
panem velvyslancem Hideo Suzukim s chotí, 
které zpěv dětí v původním jazyce dojal. Moc si 
vážíme této výjimečné příležitosti a společně 
jsme se vyfotografovali.

Simona Kysilková Šnajperková
Dětský pěvecký sbor Tutte Le Note

sobota 10. a 24. června od 8 do 12 hodin

DOBŘICHOVICKÉ
FARMÁŘSKÉ TRHY 

PŘED ZÁMKEM

www.dobrichovicketrhy.cz

Od ro
ku

2019

bez plastů


